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گروه سیاســی- رحمان زین الدین: 
این روزها تصویب قانون موسوم به عفاف 
و حجاب مهترین دغدغه مردم شــده 
است و در هر محفل و جمعی از مفاد آن 
صحبت می شود و در واکنش به آن مردم 

یا تعجب و یا مضحکه می کنند.
برای بررســی این موضوع بایــد به روند 
تاریخی شــکل گیری این قانون در مجلس 
بپردازیم که چه اتفاقاتی رخ داد تا نمایندگانی 
که با کمترین میزان رای از مردم برکرســی 
های سبز تکیه زدند، جرات کردند تا قوانینی 
مخالــف مصالح ملت را آن هــم مخفیانه به 

تصویب برسانند. 
چرا موضوع عفاف و حجاب ذهن 

مردم را مشغول کرده است؟ 
25 شهریورماه سالروز مرگ مهسا امینی 
اســت که به تبع آن باعث شــد اغتشاشاتی 
در سراسر کشــور در مخالفتِ برخورد سلبی 
با موضــوع بی حجاب رخ دهــد. پس از آن 
نه فقط موضوع حجاب در کشــور بهتر نشد 
بلکه بسیاری از افرادی که حداقل ها را رعایت 
می کردند هم به ســمت تغییر چهره ظاهری 
حرکت کردند. پس از آن انتقادات بســیاری 
از تندروهــا به قوه قضائیه دربــاره برخورد و 
خلاهای قانونی باعث شد تا این قوه را مجبور 
کند که لایحه ای برای ســامان بخشیدن و 
وحدت رویــه احکام قضــات در پرونده های 
منکراتــی ایجاد شــود. بعــد از تایید دولت 
ســیزدهم و ارسال آن به مجلس، نمایندگان 
با توجه به نزدیکی سالروز مرگ خانم امینی 
و انتخابــات مجلــس برای بررســی آن در 
کمیســیون مشترک براساس اصل 85 قانون 
اساسی تاکید کردند. تا دور از چشم مردم به 
این لایحه رسیدگی کرده و مجبور به پرداخت 
هزینه ای نشــوند. البته این لایحه از همان 
زمان یعنی مردادماه ســال گذشته منتقدان 
بسیاری داشت. بسیاری از نمایندگان اصلاح 
طلب و یا مستقل مجلس براین اعتقادبودند 
که کشــور باتوجه به درگیری فراوانی که در 
مسایل بین المللی و معیشتی دارد بهتر است 
که معضلات اصلی کشور را حل کند تا به این 
موارد فرعی بپردازد. چندی قبل نیز با دستور 
رئیس دولت ســیزدهم بازهم ماموران فراجا 
بــه خیابان ها آمدند و اقدام به تذکر لســانی 
به مردم می کردند. که ایــن نیز نوعی ایجاد 
حاشیه برای زندگی مردم محسوب می شود 
زیــرا در کوران دعوا بین دولت ســیزدهم و 
مجلس برســرلایحه برنامه هفتم توسعه این 
لایحه به مجلس فرســتاده شد تا ذهن مردم 
را از نابســامانی و عدم مدیریت بر مشکلات 

کشور دور کنند.
کمیســیون  رئیس  آقاتهرانی«  »مرتضی 
فرهنگی مجلس یازدهم در آن روزها با اشاره 
به روند بررســی لایحه عفــاف و حجاب در 
کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
عنوان کرد: بخش جدی از این لایحه، حدود 
۴۰ ماده اول مربوط به کمیسیون فرهنگی و 

قسمت دوم لایحه که در رابطه با جرم انگاری 
اســت به کمیسیون حقوقی و قضایی ارتباط 
دارد. لایحه عفاف و حجاب در صحن مجلس 
عنوان شد تا 85 شود. در آن رای استمزاجی، 
حدود ۱85 رای موافقــت کردند. در نهایت 
درخواســت 85 به هیئت رئیســه داده شد. 
فرصت خوبی بود که لایحه به صحن مجلس 
نیاید چرا که این همه پیشنهاد در دست 2۷۰ 
نماینده محترم وقت زیادی می برد که شاید 

حدود هفت الی هشت ماه وقت می گرفت.
بعد از آن بود که پــس از رفت وآمدهای 
فراوان و ایرادات اساســی که شورای نگهبان 
بــه این لایحه گرفت از جمله اصل ۷5 یعنی 
ایجاد بارمالی برای دولت، این لایحه چندین 
بار اصلاح شــد و بار مالــی آن بردوش مردم 
گذاته شــد که امروز متن ان در پیش چشم 

همگان است.
انتخاب پزشکیان

برای تغییر در سیاست ها
از طرف دیگر پس از شهادت رئیس دولت 
ســیزدهم در حادثه سقوط بالگرد در جنگل 
های ارســباران، مردم این بار به کســی رای 
دادند کــه تنها فردی بود کــه در مجلس و 
بطور علنی در صداوســیما از مرحوم امینی 
و مردم دفاع کرد و خواســتار اصلاح روندی 
که قــوه مجریه و مقننه در برابر مردم گرفته 
بودند، شد. اما انگار صدای مردم در خانه ملت 
شنیده نشد و شورای نگهبانی که می توانست 
با یک ایراد بسیار کوچک این لایحه را دوباره 
به مجلس بفرستد تا این بار دولت آنرا بازپس 
بگیرد، این کار را نکرد و با تمامی مشــکلاتی 
که داشت آنرا تصویب نهایی کرد و چند روز 
گذشته رئیس مجلس که درصورت عدم ابلاغ 
قوانین از سوی رئیس جمهوری می تواند انرا 
به دولت ابلاغ کنــد، گفت که زمان ابلاغ آن 

23 آذرماه است.

از سوی دیگر با انتشار بخش هایی از این 
قانون مشــخص شده است که برخلاف آنچه 
مجلــس ادعا می کند که همواره در مســیر 
تامین منافع ملت حرکت می کند، اینگونه نیز 
نیست و آنچه که رخ داده دقیقا برضد منافع 

ملی و خواست ملت است.
ایــن روزها متفکــران و دلســوزان نظام 
هرکــدام به نحوی در مخالفــت با این قانون 
صحبت می کنند به شکلیکه مهمترین اظهار 
نظر از سوی رئیس قوه قضاییه بوده که گفته 
است »قانون باید دقیق نوشته شود و قابلیت 
اجرا را داشته باشد، همچنین وقتی مقوله ای 
به قانون تبدیل شــد همه باید ملتزم به آن 
باشند؛ ممکن است قوه قضاییه یا قوه مجریه 
اشکالی به یک مقوله داشته باشند، ولی وحی 
منزل نیست اگر کم و کاستی دارد نمایندگان 
آن را اصلاح کنند و اگر جایی تفسیر و ابهام 

دارد مجلس تفسیر کند.«
از ســوی دیگــر معــاون ارتباطــات و 
اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری در فضای 
مجازی نوشــت: برای اصــلاح قوانین بد هم 
مســیرهای منطقی پیش بینی شــده است، 
حکمرانــی شایســته از اجــرای قوانینی که 
مخالف مصالح کلی کشــور است و جامعه را 
دچار تنش و دوپارگی خواهد کرد پیشگیری 
خواهد کرد. باید قدری بیشــتر صبور باشیم. 
گفته اند کامیابی عاقبت کسی است که صبر 

می ورزد.
اجرای بد قانون بد

تبعات زیادی برای کشور و نظام دارد
نیروی انتظامی نیز در متنی که در اختیار 
رسانه ها گذاشــته است وظیفه خود را در 8 
ماده توصیف کرده که بیشتر جنبه برخود با 
عموم مردم را دارد البته پیش از این ســردار 
رادان رئیس پلیس کشور گفته بود که حجاب 
خاکریز جمهوری اســلامی اســت و نیروی 

انتظامی قصد ندارد این خاکریز را به دشمن 
بدهد.

به نظر می رســد واکنش مردم و دولت به 
این موضوع قطعا مورد پسند تندروها نیست 
امــا از اعماق وجود خوشــحالند که با وجود 
اینکــه دولت چهاردهم درگیــر بحران های 
مهم جهانی و منطقه ای اســت، مشکلاتی را 
نیز در داخل برای آن ایجاد کنند تا در اسرع 
وقت بگویند که دولت م ســتقر از پس حل 
مشــکلات برنمی آید پس توپخانه خود را به 
ســمت رئیس دولت بگیرنــد و برعلیه ان به 

سخنرانی های آتشین بپردازند.
حرف اخر را در این زمینه دکتر مســعود 
پزشــکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران در 
دومین گفت وگوی تلویزیونی با مردم گفت و 
افزود: در این رابطه خیلی بحث داریم و گفتگو 
کردیم. می خواستند در اوایل آغاز بکار دولت 
آن را اجرا کننــد اما از آنجا که برای بنده به 
عنوان مجری قانون خیلی سوال ها و ابهام ها 
در این رابطه وجود داشــت بــه این نتیجه 
رســیدیم که امکان اجرای آن به این سادگی 
نیســت. یعنی ما می خواهیــم یک چیزی را 
درست کنیم ممکن است با این مداخله کلی 
چیزهای دیگر را خراب کنیم. حالا قرار است 
گفتگو کنیم و ببینیــم روند قضیه را به چه 
شکلی می توانیم تعامل کنیم که هم آن اصول 
و ارزش اعتقادی خودمان را داشته باشیم، هم 
کاری نکنیم که آن وفاق و همدلی جامعه را به 
هم بزنیم. در هر حال باید گفت که این قانون 
اعلام جنگ مجلس تندروها برضد زنان است 
که بطور مشــخص وفاق ملی را هدف گرفته 
و باید دید که ایــن قانون محل تقابل جدید 
دولت با مجلس پس از موضوع ظریف خواهد 
بود یا اینکه به هرشکل ممکن و با وفاق ملی 
که پزشــکیان به دنبال آن است، این مسئله 

حل خواهد شد.

رئیس جمهوری در دومین گفت وگوی 
زنده تلویزیونی خود به تشریح مهم ترین 
اقدامات انجام شــده از جمله تشکیل 
کابینه انتخاب استانداران، تنظیم لایحه 
بودجــه، ایجاد بســترهای لازم برای 
تحقق عدالت آموزشــی و درمانی، رفع 
برای  دیپلماتیک  تلاش های  ناترازی ها، 
با همسایگان  تعاملات  توسعه  و  تقویت 
و برخی اقدامات دیگر در مبنای عمل به 

شعار وفاق ملی پرداخت.
دکتر مسعود پزشــکیان شامگاه دوشنبه 
در دومیــن گفت وگــوی تلویزیونــی زنده 
خــود با مردم در تشــریح اقدامات ۱۰۰ روز 
ابتدایی دولت چهاردهم بــا بیان اینکه ترور 
ناجوانمردانه شــهید هنیه در تهران در شب 
تحلیف بنــده به عنوان رئیــس جمهوری و 
بعد تشــدید درگیری ها در منطقه روند کار 
ما را تحت تأثیر خود قرار داد، اظهار داشــت: 
واقعیت این است که ما با ناترازی های بسیار 
بدی مواجه هستیم. ناترازی گاز، برق، انرژی 
و آب، پول و محیط زیســت داریم و همه آن 
در حدی هســتند که ممکن است به بحران 
تبدیل شــوند، همان وضعیتی که اتفاق افتاد 
و مجبور شــدیم بگوییم روزانه 2 ساعت برق 

قطع شود.
پزشکیان خاطر نشان کرد: یکی بحث رشد 
سرمایه گذاری و تولید، دوم، بحث ناترازی ها و 
ثبات اقتصادی، ســوم بحث معیشت مردم و 
ثبات در امنیت غذایی که باید وجود داشــته 
باشــد، چهارم بحث ناترازی هاســت که باید 
درمان شــود و پنجم برنامه هــای اولویت دار 
صنایــع یا کارهایــی که پیشــران اقتصاد و 
تولید اند. این 5 مورد را اینها در آوردند و 25 
زیرمجموعــه و زیربرنامه درآورند و در بعضی 
جاهــا به یک مفهوم و یا برنامه مشــترک با 
کارشناســان رســیدند. داریم روی این کار 
می کنیم، ما نهایتاً باید مشــکل ناترازی ها را 
باید حل کنیم، اگر حل نکنیم روزی به جایی 

می رسیم که نمی شود کاری کرد.
رئیس جمهوری همچنیــن درباره اوضاع 
منطقه و سیاســت خارجی دولت نیز گفت: 
اتفاقــات اخیر، یادآور توطئه هایی اســت که 

برخی از بیرون نشســته و طراحی می کردند. 
علت اینکه مــن اصلًا تصمیم گرفتم کاندیدا 
شــوم، این بود که در نگاه اول احساس کردم 
بایــد تلاش کنم مردم را به پای صندوق های 
رأی بیاورم؛ چرا که آنها تمام تلاش شــان را 
می کردند تا مردم را دلسرد کنند و در کشور 

جو ناامیدی و بی اعتمادی ایجاد کنند.
وی افــزود: خوشــبختانه مــردم اعتماد 
کردنــد، رأی دادنــد و حضــور گســترده و 
باارزشی داشتند. البته ممکن است برخی این 
تحلیل را نپسندند، اما تصور خارج نشنیان به 
گونه ای بود که گویی ایران به سمت فروپاشی 
می رفت؛ مردم دیگر پای صندوق نمی آمدند، 
نارضایتی فراگیر شده بود و مشکلات متعددی 
به وجود آمــده بود. از طرفی، ما نیز با برخی 
اقدامــات خود، باعث نارضایتی مردم شــده 
بودیم. طبیعتاً در چنین فضایی، مخالفان هر 

کاری دلشان می خواست انجام می دادند.
پزشکیان خاطر نشــان کرد: همان روزی 
که دولــت ما روی کار آمد، همان شــب در 
تهران اســماعیل هنیه را ترور کردند. باور و 
امیدی که در مردم ایجاد شده بود، هدف قرار 
گرفت؛ آنها می خواستند این امید را دوباره به 
ناامیدی تبدیل کنند. هدفشــان این بود که 
اجــازه ندهند ما بتوانیم در عمل مشــکلات 
مردم را حل کنیم یــا مردم باور کنند که ما 

برای حل مشکلاتشان آمده ایم.
وی در پاسخ به این سوال که ما در سوریه 
حضــور نظامی خواهیم داشــت؟، گفت: این 
موضوع مرتبط با گفت وگوهایی است که قرار 
شده انجام شود. از یک سو، دیپلماسی ادامه 
دارد و وزیر امــور خارجه ما اکنون در ترکیه 
مشغول مذاکره اســت. از سوی دیگر، چهار 
کشور شامل روسیه، ایران، ترکیه و سوریه که 
در چارچوب توافق آستانه همکاری داشتند، 
قرار اســت دوباره برای گفتگو درباره سوریه 

گرد هم آیند. 
دکتر پزشکیان همچنین درباره مناسبات 
اقتصادی ایران با کشــورهای دیگر نیز اظهار 
داشــت: ببینید، ما در این مدت بیش از 95 
تا ۱۰۰ دیدار و گفتگو با روســای جمهوری، 
نخســت وزیران و مقامات کشورهای مختلف 

داشته ایم. 
وی ادامــه داد: در ایــن مــدت، با رئیس 
جمهور چین گفت وگوهای مفصلی داشتیم و 
به مصوبات خوبی رسیدیم. اکنون در تلاشیم 
این مصوبــات را عملیاتــی و اجرایی کنیم. 
همچنین قرار اســت هفتــه آینده یک گروه 
کارشناسی از چین به ایران بیاید. با روسیه نیز 
مذاکرات و همکاری هایی داشته ایم و معاهدات 
مختلفی را تنظیم کرده ایم. کارشناسان ما نیز 
این معاهدات را بررسی و بازنگری کرده اند تا 

روند اجرایی شدن آنها تسریع شود.
رئیس شورای عالی امنیت ملی نیز درباره 
مذاکرات رفع تحریم ها اظهار داشت: در سفر 
آمریکا، با کشورهای اروپایی گفتگوهایی انجام 
شــده بود. قرار بر این بود که یک هفته بعد، 
نمایندگانشان در اروپا گرد هم آیند و توافقاتی 
را برای حل مشــکلات به نتیجه برسانند، اما 
متأســفانه، در این میان برخی کارشکنی ها و 

ایجاد تنش ها مانع از پیشرفت این روند شد.
وی تصریــح کــرد: در این مــدت، گفت 
وگوهای متعددی در سطح بالا انجام دادیم؛ 
در آمریکا، من با نخســت وزیران کشورهای 
مختلــف و همچنین رئیس جمهور فرانســه 
دیدار داشتم. با رئیس شورای اروپا نیز مذاکره 
کردم و همین طور با نخست وزیر نروژ، مقامات 
سوئدی و سوئیسی صحبت کردم. با بسیاری 
از مســئولان اروپایی تعامل داشتیم و توافق 
کردیم که همکاری های مشترکی را برای رفع 
ســوءتفاهمات موجود آغاز کنیم و در جهت 

حل و فصل اختلافات گام برداریم.
پزشکیان افزود: این اقداماتی که اسرائیل 
انجام داد، از جمله کشتار و تحریکات مختلف، 
از جملــه بعد از حادثه مربوط به اســماعیل 
هنیــه و پیجرها در لبنــان و همچنین ترور 
سید حســن نصرالله، اوضاع را کاملًا پیچیده 
کــرد. این ترورها و عملیات ها، نظم منطقه را 
مختل کرد و شرایط را به سمت تنش بیشتر 
سوق داد. طبیعتاً ما نیز مجبور شدیم واکنش 
نشان دهیم و همین واکنش ها موجب شد که 

اختلافات بیش از پیش شدت یابد.
وی ادامه داد: ایــن اقدامات و تحریکاتی 
کــه انجام می دهنــد، صرفاً با هــدف ایجاد 
بی اعتمادی میان مردم و حکومت است تا از 
این طریق بتوانند امیال و برنامه های خودشان 
را پیاده کنند. چیزی که هم اکنون در بسیاری 
از کشــورهای اسلامی مشــاهده می کنیم، 
همین است؛ آنها می خواهند مسلمانان را به 
جان هم بیندازند تا خودشان بتوانند به راحتی 

منابع و ذخایر این کشورها را به غارت ببرند.
رئیس شــورای عالی فضــای مجازی نیز 
دربــاره رفــع فیلترینگ گفت: مــا در یک 

ساختاریم و اگر بخواهیم در این ساختار وفاق 
وجود داشته باشد، طبیعتا باید سران قوا با هم 
درباره این موضوع به یک زبان و نگاه مشترک 
برســند، بعد تازه اگر رسیدند یک شورایی به 
نام شــورای عالی فضای مجازی وجود دارد 
که در آنجا به رای گذاشــته خواهد شــد. ما 
در نشست سران مبتنی بر نظر به سه گزینه 
در این رابطه رســیدیم که مــورد تأیید قرار 
گرفت، بعد آمدیم در شورا یکسری و یکسری 
بازنگری هــای دیگر صورت گرفت، پس از آن 
هم موضوعه را به یک جمع کارشناسی ارجاع 

دادند که در حال بررسی است.
وی ادامه داد: بنــده خدمت مقام معظم 
رهبری هم که رســیدم ایشــان هم معتقد 
بودند که به هیچ کــس نگفته اند فیلتر کنید 
بلکــه گفته اند مدیریت کنیــد در حالی که 
اینها آمده انــد همه چیز را فیلتــر کردند و 
نارضایتی بزرگی ایجاد شــد. حالا چون ما به 
وفاق معتقدیم در این چارچوب کار را پیگیری 
می کنیم، چون اگر دستور بدهیم دوباره دعوا 
شروع شود و به جای اینکه به نتیجه برسیم 

هدف اصلی گم می شود.
پزشکیان همچنین درباره قانون حجاب و 
عفاف چه زمانی ابلاغ و به چه نحوی اجرایی و 
سازماندهی خواهد شد؟، تصریح کرد: در این 
رابطه خیلی بحث داریم و گفت وگو کردیم. 
می خواســتند در اوایل آغاز بکار دولت آن را 
اجــرا کنند اما از آنجا که برای بنده به عنوان 
مجری قانون خیلی سوال ها و ابهام ها در این 
رابطه وجود داشت به این نتیجه رسیدیم که 
امکان اجرای آن به این سادگی نیست. یعنی 
مــا می خواهیم یک چیزی را درســت کنیم 
ممکن است با این مداخله کلی چیزهای دیگر 

را خراب کنیم.
حالا قرار است گفتگو کنیم و ببینیم روند 
قضیه را به چه شکلی می توانیم تعامل کنیم 
که هم آن اصول و ارزش اعتقادی خودمان را 
داشته باشیم، هم کاری نکنیم که آن وفاق و 

همدلی جامعه را به هم بزنیم.
پزشــکیان افزود: می گوینــد اگر کاری را 
می خواهید خراب کنیــد خوب به آن حمله 
نکن بد از آن دفاع کن! اگر قرار باشــد کاری 
را می خواهم انجام دهم نتوانم خوب اجرا کنم 
و بد دفاع کنم ممکن است خیلی بدتر شود. 
باید حداقل آن کسانی که می خواهند این کار 
را بکنند آن مهارت، توانمندی، باور و اعتقاد 
را داشته باشند که یک چنین بستری را من 
در سیستم اداری خودم آماده نمی بینم و یک 
چنین رفتاری را یک مقدار مسئله دار می بینم، 
حالا باید بنشینیم گفگو کنیم و ببینیم به چه 

شکلی این اتفاق می افتد.

»مردم سالاری« چالش های اجرای قانون عفاف و حجاب را بررسی می کند

جنگ اعصاب تندروها با مردم

پزشکیان: 

درباره قانون حجاب حرف زیاد داریم

رئیس جمهوری: 
عده ای نان شب ندارند

و عده ای با رانت برخوردارتر می شوند
رئیس جمهور با تاکید بر لزوم اجــرای عدالت در ارائه  خدمات بیمه ای به 
همه اقشــار مردم، تصریح کرد: با وجود همه گیری بیمه  به لحاظ جغرافیایی 
در سطح کشور، خدمت رسانی عادلانه از سوی بیمه های درمانی وجود ندارد.
مسعود پزشکیان در ســی و یکمین همایش ملی و دوازدهمین همایش 
بین المللی بیمه و توســعه که در مرکز همایش هــای بین المللی برج میلاد 
تهران برگزار شــد، گفت: آنچه که شما به عنوان شعار برای این همایش در 
نظر گرفته اید یعنی رضایتمندی و جلب اعتماد مردم موضوعی است که من 

در همه جلسات به مدیران و وزرا توصیه می کنم.
رئیس جمهوری افزود: حضرت علی)ع( به مالک می فرماید ای مالک، بدان 
کــه تو را به بلادی فرســتاده ام که پیش از تو دولت ها دیــده، برخی دادگر 
و برخی ســتمگر و مردم در کارهای تو به همان چشــم می نگرند که تو در 
کارهــای والیان پیش از خود می نگری و درباره تو همان گویند که تو درباره 
آن ها می گویی و نیکوکاران را از آنچه خداوند درباره آنها بر زبان مردم جاری 
ساخته، توان شــناخت. باید بهترین اندوخته ها در نزد تو، اندوخته کار نیک 

باشد.
رئیس جمهوری در ادامه با تأکید بر نگاه یکســان حاکمیت به همه مردم 
اظهار داشــت: اگر برای جناح و دســته خودم مزیتی در نظر گرفته می شود 
باید به فرد و گروهی که در جناح من نیســتند نیز این مزیت در نظر گرفته 
شــود که این خود انصاف است، در این صورت جامعه ای می سازیم که سالم، 

درست و انسانی خواهد بود.
پزشکیان در بخش دیگری از سخنان خود درباره موضوع بیمه بیان داشت: 
هــم اکنون به مردم در قالب بیمه خدماتی ارائه می شــود که به نظر من به 
شکل عادلانه نیست، آن کسی که در شهرهای بزرگ زندگی می کند به اندازه 
آن افرادی که در مناطق محروم هســتند حق بیمــه می دهند در حالی که 

دسترسی به خدمات برای همه یکسان نیست.
رئیــس جمهوری عدالت در ارائه خدمات بیمه ای در سراســر کشــور را 
ضروری دانست و افزود: در عرصه بیمه ای کشور با چالش های متعددی روبرو 
هستیم از جمله اینکه خدماتی که در روستاها و شهرهای بزرگ ارائه می شود 
یکسان نیست در صورتی که افراد حق بیمه یکسانی را پرداخت می کنند در 

صورتی که خدمات متفاوتی دریافت می کنند.
وی با تأکید بر ضرورت تغییر ســاختارهای حاکم بر بیمه تکمیلی خاطر 
نشــان کرد: تغییر ســاختارهای بیمه تکمیلی می تواند جلوی دریافت های 
نامتعارف را گرفته و عدم تعادل و بی انصافی و نگاه غیرمدیریتی در این حوزه 

را از بین ببرد.
پزشکیان تأکید کرد: در حوزه بهداشت و درمان باید در چارچوب مشخصی 
همه خدمات بگیرند نه اینکه در مناطق محروم مردمی که صدایشــان بلند 
نمی شــود هیچ خدماتی نگیرند و آنها که صدایشان بلند است و در شهرهای 
بزرگ زندگی می کنند به خاطر صدای بلندشان خدمات بیشتری بگیرند. من 

همواره گفته ام که خطر، فقرا و گرفتاران را بیشتر تهدید می کند.
وی خاطرنشان کرد: بیمه تکمیلی بیمه پایه نیست. بیمه پایه را نمی توان 
بیمــه تکمیلی نام گذاری کرد. عمل جراحی که ما در بیمارســتان دولتی با 
۱۰ میلیون تومان انجام می دهیم در بیمارســتان خصوصی با ۱۰۰ میلیون 
تومان انجام می دهند و نامش را هم تکمیلی می گذارند نتیجه این اســت که 
ساختار کشور را در رابطه با ارائه خدمت به هم می ریزیم و وقتی نبود تناسب 
و مکانیزم پرداخت به هم ریخت کســی که در بیمارستان دولتی کار خود را 
درست انجام می دهد به بیمارستان خصوصی می رود و بیمه تکمیلی هم آن 

را پوشش می دهد. 
این یعنی عدم تعادل، بی عدالتی و بی انصافی.

رئیس جمهوری تصریح کرد: بیمه علمی است که با عدد و رقم سر و کار 
دارد و همانطور که در گفتگوی تلویزیونی دیشب گفتم معتقدم با عدد و رقم 
نمی توان دعوا کرد، همه از ناترازی ها سخن می گوییم و در عین حال توصیه 
می کنیم که کســی به آنها دست نزند با این حساب چه کار باید کرد؟ اجازه 

بدهیم ناترازی ها بماند؟
مــن معتقدم باید به دنبــال راه چاره بــود و با دانش و انســان کاردان 
می توان برای این مشکلات راه حل پیدا کرد، به شرط آنکه درباره راه حل ها 
اطلاع رســانی شود. شــما کارشناســان کمک کنید که بتوانیم ناترازی های 

موجود را حل کنیم چرا که نمی توان به همین شیوه ادامه داد.
پزشــکیان در ادامه اظهار داشــت: ما ۱۰۰ الی ۱5۰ میلیارد دلار یارانه  را 
غیرمنصفانه توزیع می کنیم و این نه عدالت اســت نه انصاف نه مدیریت. باید 
بپذیریــم که این روند را اصــلاح کنیم و این کار را با گفت وگو با مردم انجام 

دهیم.
رئیس جمهور در پایــان بر انصاف و عدالت تأکید کرد و افزود: انتصاب ها 
در دولت منصفانه و بدون جانبداری بوده است و همچون دولت های گذشته 

تغییرات آنی و جناحی نداشتیم.

خدمت به محرومان و توان جویان 
دغدغه دولت است

رئیس جمهوری با تأکید بر آمادگی دولت برای تسهیل قوانین و آمادگی 
امکانات جهت بهبود وضعیت معلولین در کشور تصریح کرد: دولت به تنهایی 
قادر به حل همه مســایل نیســت اما باور داریم که می توان با همراهی مردم 

بر مشکلات غلبه کرد.
مســعود پزشکیان پیش از ظهر سه شنبه در آئین گرامیداشت روز جهانی 
افراد دارای معلولیت با اشــاره بــه اینکه باور و اعتقاد مــا، توجه به جایگاه 
افرادی ست که کمتر دیده، شنیده و یا مورد توجه قرار می گیرند گفت: رسالت 
انسان سالم، توان مند و حتی حاکمیت رسیدگی به مشکلات انسان هایی  است 

که دچار مشکل و گرفتاری هستند.
رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه دولت مسئولیت ایجاد بسترهای لازم 
برای بهره گیری از توان مندی افراد دارای معلولیت را بر عهده دارد گفت: این 
وظیفه و مســئولیت بار ســنگینی بر دوش دولت و حاکمیت است تا بتوانیم 

ظرفیت توان مندی شما را افزایش دهیم.
پزشکیان با بیان اینکه دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات در این حوزه 
نخواهد بود افزود: ما در دولت با مشــکلات زیادی مواجه هستیم و به تنهایی 
قادر به حل همه مسایل نخواهیم بود ما باور داریم که که می توان با همراهی 

مردم بر مشکلات غلبه کرد.
رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه دولت هیچ گاه مسئولیت خود را فراموش 
نخواهد کرد اظهار داشت: ما در کنار شما قدم به قدم به سمت حل مشکلات 
حرکت خواهیم کرد و مسیری را طی کنیم که در آینده مشکلاتی پیش روی 

خود نداشته باشیم.
پزشکیان با اشــاره به مشکلات داخلی و خارجی پیرامون کشور گفت: ما 
اکنون با گرفتاری های ســختی در کشــور مواجه هستیم، نخست مشکلات 
داخلی و دیگری مشــکلات خارجی اســت. از خارج بر آتش تفرقه و جنگ 
می کوبنــد و تــلاش می کنند منطقه و کشــور را ناآرام کننــد، ما را تحریم 

می کنند تا نتوانیم مشکلاتمان را حل کنیم.
رئیس جمهوری تأکید کرد: اتحاد و انسجام داخلی است که می تواند ما را 

محکم در اهداف و امیالمان نگه دارد.
پزشــکیان در بخش پایانی ســخنان خود با بیان اینکه دولت گوش شنوا 
برای شنیدن سخن توان جویان دارد گفت: پیام شما را با جان و دل خواهیم 
شنید و تا جایی که می توانیم در صدد رفع مشکلات شما در دولت هستیم و 

امیدواریم که در این راه کوتاهی نکنیم.

آخرین آمار پیش  ثبت نام 179 نفر 
در انتخابات میاندوره ای تبریز

سخنگوی ســتاد انتخابات کشــور گفت: ۱۷9 نفر تا پایان روز پنجم در 
انتخابات میاندوره ای مجلس دوازدهم در حوزه انتخابیه تبریز، آذر شــهر و 

اسکو پیش ثبت نام کردند.
به گزارش ایرنا، محســن اسلامی سخنگوی ســتاد انتخابات کشور گفت: 
براســاس جدول زمانبندی، امروز چهارشنبه ۱۴ آذر، آخرین روز نام نویسی 

در این مرحله خواهد بود.
وی بــا اعلام اینکه ۱۷9 نفر تا پایــان روز پنجم در انتخابات میاندوره ای 
مجلس دوازدهم در حوزه انتخابیه تبریز، آذر شــهر و اســکو پیش ثبت نام 
کردند، اظهار کرد: پیش ثبت نام تا ســاعت ۱8 فردا از طریق تکمیل فرم با 

مراجعه به سامانه keshvar.moi.ir ادامه خواهد داشت.

دولت

عارف: 
وفاق ملی این نیست که هر چه 

حاکمیت گفت، مردم بگویند چشم
معاون اول رئیس جمهوری با انتقاد از اولویت قرار دادن 
مســائل فرعی در کشور و با بیان اینکه در برخی مسائل و 
طرح ها نفوذ و ســلیقه یک فرد را مشاهده می کنیم،تاکید 
کــرد: وفاق ملی به این معنا نیســت که هر چه حاکمیت 

گفت مردم بگویند چشم.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در هشتاد و هشتمین 
جلسه هیات امنای سازمان اسناد و کتابخانه ملی با تقدیر 
از زحمات ارزشمند مدیران این ســازمان در تمامی ادوار 
گذشته گفت: با آنکه از نگاه دولت چهاردهم، این سازمان 
یک نهاد علمی و فرهنگی اســت که مســئولیت حفظ و 
حفاظت اســناد ملی را بر عهــده دارد اما نکته مهمتر این 
اســت که این ســازمان ظرفیت و توان بســیار بالایی در 
ایجاد ارتباط با دانشــمندان،  نخبگان، اساتید دانشگاهی و 
اندیشمندان دارد اما متاســفانه ما کمتر از این ظرفیت ها 

استفاده کرده ایم.
معاون اول رئیــس جمهوری در ادامه خطاب به رئیس 
سازمان گفت: از نگاه دولت چهاردهم، جایگاه این سازمان 
باز هم باید ارتقاء یابد، اما برای این منظور، طرحی بیاورید 
که جایگاه سازمان را مشخص کند، ما معتقدیم که ایرانیان 
جــزو متمدن ترین و بــا فرهنگ ترین اقوام هســتند اما 
باید ببینیم که امروز در حوزه تمدنی چه نقشــی داریم و 
می توانیم داشته باشــیم و شما باید به ما بگویید امروز در 
حوزه تمدنی چه نقشــی داریم؟ شما باید کمک کنید که 
فرهنگ غنی ایرانی و اســلامی را گسترش دهیم. در این 
طرح مشخص کنید جایگاه شما کجاست؟ برای رسیدن به 

آن جایگاه چه اقدامی باید انجام شود؟
معــاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: امروز تصمیم 
ســاز،  تصمیم گیرنده و مجری یکی شده است و به همین 
دلیل است که وقتی یک طرحی مطرح می شود که مسئول 
آن، یک سلیقه خاص، یک نفوذی و یا حتی یک غیرمسئول 
بوده اســت که یک حادثه کوچک را بزرگ کرده است و با 

بحران روبرو می شویم.
عارف به عنوان نمونه به حوادث سال ۱3۷8 اشاره کرد 
و گفت: یک روزنامه بسته می شود،  چند دانشجو اعتراض 
می کنند ولی کار به جایی می رسد که کشور با بحران روبرو 
می شــود. درحالیکه در زمانی که رئیس دانشــگاه تهران 
بودم، هر ســاله موارد مشــابهی اتفاق می افتاد، اما آن را 
بدون تبعاتی حل می کردیم. معاون اول رئیس جمهوری 
افزود: ما مرکز اسناد و کتابخانه ملی را صرفاً یک کتابخانه 
دانشگاهی نمی بینیم،  اینجا خانه اندیشمندان است و این 
مجموعه باید تصمیم ســازی کند. اگــر جایگاه کتابخانه 
ملی مشخص شــود و مســائل را به تصمیم گیرندگان و 
مجریان گوشــزد کند، آن وقت است که مسیر به درستی 
پیش می رود. شما به عنوان اندیشمندان باید بگویید امروز 
اولویت مردم چیست و مسائل فرعی کدام است تا تصمیم 

گیرندگان به سراغ مسائل اصلی مردم بروند.
وی با اظهار گلایه از اولویت قرار گرفتن مسائل فرعی در 
کشور، تصریح کرد: یک مسئله فرعی مطرح می شود و به 

اشتباه اولویت می شود.
عارف در این زمینه بــه قانون ممنوعیت آنتن ماهواره 
اشــاره کرد و گفت: در زمانی که ممنوعیت آنتن ماهواره 
در مجلس مطرح شد، به شدت مخالفت کردم چون معتقد 
بودم فناوری آنتن های ماهواره آنقدر به سرعت رشد خواهد 
کرد که دیگر در پشــت بام نمی ماند. دلیل دیگری هم که 
ارائه کردم، این بود که ما به مردم تمرد از قانون را نشــان 
می دهیم، دلیلش هم این بود که این قانون اشکال داشت.

وی افزود: نهادهایی مثل کتابخانه ملی،  فرهنگستان ها و 
دانشگاه ها باید به دولت بگویند که در شرایط کشور مسئله 
اولویت چیست، ما به عفاف و حجاب اعتقاد داریم اما آیا در 
این شرایط کشور، این مساله باید مهمترین مسئله کشور 
شــود؟ معاون اول رئیس جمهوری همچنین با اشــاره به 
موضوع وفاق ملی، گفت: فرهنگستان ها و نهادهای علمی 
مانند مرکز اسناد و کتابخانه ملی، باید وفاق را تعریف کنند. 
آیا تنها منظور، وفاق بین نهادهای حاکمیتی اســت؟ ما به 
این نتیجه رســیدیم که می توانیم با ســایر قوا بنشینیم و 

گفت و گو کنیم اما آیا وفاق منحصر به این است؟
وی با بیان اینکه وفاق ملی امری دوســویه است، تاکید 
کرد: وفاق ملی به این معنا نیست که حاکمیت هر چه گفت 
مردم بگویند چشــم. عارف افزود: در انتخابات 5۰ درصد 
مــردم آگاهانه رای ندادند. رویکرد وفاق ایجاد می کند که 
بررسی کنیم علت عدم این حضور چیست؟  ما باید به جایی 
برسیم که همه مردم علاقمند به شرکت در انتخابات شوند.

ظریف: 
به کسی که فرزندش خارج از کشور 

است، به چشم تهدید نگاه نکنیم
معاون راهبردی رئیس جمهوری با بیان اینکه زمان آن 
است که به مردم به چشم تهدید نگاه نکنیم، تصریح کرد: 
نباید به ایرانیان خارج از کشور به چشم تهدید نگاه کنیم 
که اگر فرزند کسی خارج از کشور بود یا خارج از کشور به 

دنیا آمده بود،  نتواند در ایران مسئولیت به عهده بگیرد.
محمدجواد ظریف در نشست ویژه »چهل میلیون امضا 
شــدن کارزار« با بیان اینکــه تقاضای بخش های مختلف 
دولت برای ارتباط با کنشــگران کارزار و جامع مدنی مایه 
خرسندی است، اظهار کرد: ما تلاش کردیم خودمان جایی 
را بــرای پلتفرم ارتباط مردم با دولــت راه اندازی کنیم اما 
منصرف شــدیم اما بعــد از هماهنگی میــان بخش های 
مختلف دولت که متقاضی ارتباط با جامعه مدنی هستند، 
تفاهمنامه ای میان معاونت راهبردی و کارزار امضا می شود 

تا کارزارها در بخش های مختلف دولت پیگیری شوند.
وی با طرح این پرسش که معنای وفاق چیست، اظهار 
کرد: وفــاق یعنی نمی خواهیم در حاکمیت دعوا کنیم؟ یا 
یعنی درون حاکمیت باهم صحبت کنیم؟ برخی معتقدند 
توســعه زمانی محقق می شــود که در حاکمیت درگیری 
نباشد. این بد نیست اما به هر صورت 5۰ درصد در انتخابات 
رأی ندادند. معاون راهبردی رئیس جمهوری یادآور شد: در 
اکثر کشورها 2۰ تا 25 درصد سراغ صندوق رأی نمی روند 
و این در همه کشــورها طبیعی است. اما اینجا 5۰ درصد 
تصمیم گرفتند که ســراغ صندوق رأی نروند. شاید ناامید 
شــدند و گفتند فایده ندارد. وفاق یعنی صدای آنان را هم 
بشنویم. این دستاورد مهمی است، به شرطی که به مردم 
به چشم تهدید نگاه نکنیم. ظریف با اشاره به انتشار مقاله ای 
از وی در نشــریه فارن افرز و روزنامه اطلاعات اظهار کرد: 
ما بعد از 22۰ سال به شرایطی رسیده ایم که از اینکه توان 
دفاع از سرزمین خودمان را داریم، اطمینان داریم. همیشه 
نگران بودیم اتفاقی رخ دهد و ما امنیت و ســرزمین مان را 
از دست بدهیم. امروز می توانیم به راحتی بگوییم هیچ کس 
فکر نمی کند ایران لقمه چرب و نرم و قابل خورده شــدن 
است. دیگر هیچ کس فکر نمی کند مثل جنگ جهانی اول 
و دوم یکی شــمال یا جنوب ما را بگیرد یا مثل شــوروی 
آذربایجان را بگیرد و بعد مردم ما به قحطی و گرســنگی 
بیفتند. کســی فکر نمی کند به این شرایط برگردیم و این 

دستاورد بزرگی است.

رویداد


